
STRANA 2 Aktuality TN -  LEDEN 2024

ovoroční předsevzetí jsem si nikdy 
nedával, nevěřím, že se člověk přes 
jednu noc nějak výrazně změní či 

začne dodržovat nějaká nová pravi-
dla. S kouřením jsem před drahnými 
lety sekl 27. prosince, což byla odvaha, 
před Silvestrem a plesovou sezonou, 
kterou jsem prožíval s kapelou Garant 
a svými kamarády Jardou Heraleckým, 
Frantou Ondráčkem a Jirkou Voldá-
nem.

Vydržel jsem a od té doby jsem 
nevzal tu proklatou věc do úst. V dět-
ství jsem si asi dvakrát předsevzetí dal, 
že každé ráno vstanu a omeju se stu-
denou vodou. To jsem učinil vždy na 
Nový rok za posměchu rodiny a 2. led-
na mně bylo milejší ranní polehávání 
v posteli než nějaké předsevzetí.

Jen pro dnešní teplomilné - doma ve 
Stříteži jsme v mém dětství skutečně cho-
dili ve svetru, teplo zajišťovala malinká-
kamínka klubky, od nichž žár sahal do 
tří metrů od kamen. V místnosti, kde 
jsme spali, se netopilo vůbec, takže nám 
tatínek či maminka nahřívali na kam-
nech cihlu, kterou nám dávali do nohou 
pro pocit většího tepla. 

Záchod jsme měli u hnojníku, kam se 
muselo přes celý dvůr, řekněme patnáct 
metrů, a to i v dobách, kdy nás sklátilo 
nějaké nachlazení, chřipka. To jen tak 

na dokreslení, jak to bývalo. Vrátím se 
dnes trochu ještě k předvánočnímu ča-
su a zavzpomínám na dobu, kdy ještě 
autobusové nádraží trůnilo na Karlo-
vě, tehdy Gottwaldově náměstí. Naše 
rodina bydlící ve Stříteži zhruba dva 
kilometry jižně od Třebíče příliš auto-
busovou dopravu nevyužívala. 

Pravda, moji rodiče dojížděli za pra-
cí do borovinské továrny na boty a bez 
autobusů by se neobešli. Ale pokud 
jsme šli například o víkendu navštívit 
do Třebíče babičku bydlící právě na 
Gottwaldově náměstí, kráčeli jsme do 
Třebíče ze Stříteže zásadně po svých. 

Stejné to bylo při pravidelné nedělní 
návštěvě mše svaté v kostele na Jejkově. 
Po svých jsme se vraceli i domů, takže 
jsem se jen díval na šťastné jedince, kte-
ří se cpali na náměstí do autobusů a 
rozjížděli se ke svým domovům. 

Tehdy jsem litoval, že jsem se naro-
dil v dědině tak blízko okresního měs-
ta, že se i do jeho středu dá dojít pěš-
ky. Ale pak přišla ta velká chvíle. Bylo 
před Vánocemi, sobota večer, venku 
tma, a maminka rozhodla, že tento-
kráte využijeme k cestě do rodné obce 
autobus. 

Už si nepamatuji, z kterého čísla 
vyjížděl, jen to, že na zastávce stálo 
hodně lidí, kteří měli stejný nápad, a 
autobus na zastávku přijel z odpoled-
ní směny z borovinské továrny, neb v té 
době, byť ve zkrácené době šesti hodin, 
se pracovalo i v sobotu.

Začal boj o místo. Naše maminka 
nás natlačila hned za dveřmi za tako-
vé zábradlí, což nám zaručovalo na 
naší zastávce bezpečný výstup. „Prsa 
na prsa a tlačit,“ organizoval tlačenici 
postarší muž, ze kterého se krásně linu-
la směs tehdy populárních vůní piva, 
rumu a tabáku.

Skutečně se presovalo, jak rozhodl, a 
pak se to stalo. Pres pohltil mou dro-
boučkou sestru Evu a odvál ji někam 
do útrob autobusu. Maminka zne-
klidněla, neb měla strach, aby sestřič-

ka před Vánocemi neskončila někde v 
Rouchovanech.

Asi se ptáte, proč tolik presu, ale tím 
směrem už v ten den žádný autobus 
nejel, a kdo by se do dopravního pro-
středku nedostal, strávil by noc na 
náměstí, kde v té době rozhodně nestál 
vánoční strom, výzdoba žádná, mož-
ná se z nějaké výlohy díval zapome-
nutý Lenin z období oslav Velké říjno-
vé socialistické revoluce. 

Jsem ochoten tvrdit, že sardinky 
v plechovkách měly daleko více pro-
storu než my v této lince. Nakonec 
všechno dobře dopadlo. Mojí sestře se 
na zastávce ve Stříteži podařilo pro-
klouznout mezi zpocenými mužský-
mi těly a všichni jsme se setkali venku 
před autobusem.

Když nyní nastupuju do vzdušných 
a téměř poloprázdných autobusů, vzpo-
menu si vždy na tento zážitek. A ještě 
jedna věc mi utkvěla v paměti, někteří 
řidiči byli natolik šikovní, že před před-
ní sklo umístili malinký vánoční stro-
meček a ten blikal, když odbočovali se 
autobusem do boční ulice. Nezapome-
nutelné!   Antonín Zvěřina

Tak plynul čas...
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Novoroční předsevzetí a jízda autobusem

Výstava Fotíme bez bariér začala ve 
středu 13. prosince v pop up galerii 
v Třebíči v Hálkově ulici. Zájemci si 
ji mohou prohlédnout každý čtvrtek 
od 14 do 17 hodin do čtvrtku 25. led-
na. 

Fotíme bez bariér je volnočasová 
aktivita spojující lidi, kteří i přes svůj 
mentální či kombinovaný handicap 
mají zálibu ve fotografování. Cílem je 
poukázat na jejich tvůrčí schopnosti a 
zprostředkovat jim zážitek z vytvoření 
vlastního uměleckého díla. 

Duše celého projektu Michaela 
Vostalová, která v minulosti působi-
la jako fotografka v médiích, a nyní 
se zaměřuje na sociální dokument a 
fotoilustraci knih, se rozhodla založit 
fotokroužek Fotíme bez bariér s tím, 
aby poukázala na tvůrčí schopnosti 
handicapovaných lidí. 

Chtěla jim zprostředkovat záži-
tek z vytvoření vlastního umělecké-
ho díla. Od podzimu 2023 se tak v 
Třebíči společně s 19 klienty věnu-
je autorské tvorbě, která obsahuje 
různé fotografické žánry ateliérové i 
exteriérové fotografie.

Snímky jejího projektu mají blíž 

k umění. Nabízí prostor žít plně, s 
fantazií, uvolnit city, ocenit snahu 
lidí kolem nás. Fotokroužek Fotíme 
bez bariér je místem, kde moment 
překvapení, úžasu, radosti z krásné-
ho záběru, vytváří pocit přátelství a 
domova. Podporuje tak něco, co má 
ve společnosti neocenitelnou roli, a 
sice lidskou soudržnost.

PUTOVNÍ VÝSTAVA
ÚNOR 2024 
Městská knihovna v Třebíči
BŘEZEN 2024 
výstavní prostory Nemocnice Tře-

bíč - (část expozice)
Kavárna Barevný svět - Hrotovice - 

(část expozice)
DUBEN - KVĚTEN 2024 
MB24 - (část expozice)
Matky Boží 24, Jihlava 
Kavárna Splněný sen - (část expo-

zice) Jaroměřice nad Rokytnou
ČERVEN 2024
Komunitní centrum Moravia Tře-

bíč
ČERVENEC - SRPEN 2024
Výstavní prostory kláštera Želiv  
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NA VERNISÁŽI zahráli žáci základní umělecké školy, zcela vpravo Michaela 
Vostalová. Foto: Antonín Zvěřina

Ukazuje tvůrčí schopnosti 
handicapovaných Komplexní studii Revitalizace 

objektu CENTRUM BOROVINA 
nechá zpracovat třebíčská radnice. 
Jedná se o kulturní dům a jeho oko-
lí. Starosta Pavel Pacal Připomněl, 
že čtyři projekce zpracovaly ideovou 
studii. 

„Vybrali jsme jeden směr a nyní zadá-
váme komplexní studii pro další pro-
jektové dokumentace,“ poukázal Pacal. 
Objekt bude nadále sloužit pro pořá-
dání kulturních akcí. Rekonstrukcí 
projde velký sál i menší sál. 

Ostatní prostory se mohou využít 
i pro služby pro obyvatele, například 
zde mohou být ordinace pro lékaře. 
Také prostor parku zůstane zacho-
vaný jako pobytová plocha. Chybět 
nebude prosklená restaurace v jižní 
části. Chybět nebudou parkovací stá-
ní. 

Vše konkrétně nastíní komplex-
ní studie. Pacal předpokládá, že její 
dokončení bude mít radnice k dis-
pozici v příštím roce a přípravy na 
rekonstrukci budou pokračovat. Stu-
die si vyžádá náklady zhruba 1,3 mili-
ony korun, přepokládané náklady na 

celkovou opravu se mohou vyšplhat 
na stovky milionů korun. Rozhodně 
není možné objekt provizorně zpro-
voznit. 

Městský úřad nechává také zpraco-
vat komplexní studii Parkovací dům 
Otmarova. „Také tady dochází k dopra-
cování ideové studie,“ informoval Pacal. 
Poznamenal, že radnice má i souhlas 
odboru památkové péče. Také tuto 
studii bude mít město k dispozici 
v příštím roce. Náklady se pohybují 
ve výši asi 1,4 milionu korun. 

Pacal naznačil, že studie dodrží ulič-
ní čáru a vyplní současnou proluku. 
Volně naváže na parkování pod zim-
ním stadionem. Třebíčský starosta 
netajil, že se jedná o nákladnou inves-
tici, ale vedení města si uvědomuje, že 
aut v centru přibývá a hledá řešení. 

Zdůraznil, že v takovém parkovacím 
domě se bude za odstavení vozidla 
platit, stejně jako v parkovacím domě 
v areálu nemocnice, který staví kraj. 
Počet míst na Otmarově ulici se zatím 
jen odhaduje na více než 200. I tady 
existuje jen hrubý odhad nákladů ve 
výši jako u kulturního domu.   –zt- 

Město zadalo dvě studie


